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مریم نراقی - شهروند| حراج تهران، فراتر 
از یک رویــداد فرهنگی - اقتصادی بــه نماد و 
نشانه ای از رشــد طبقه متوســط در ایران بدل 
شده است؛ اگر پیشــترها خرید و فروش در این 
حراجی هنــری با هدف محض ســرمایه گذاری 
تفسیر می شــد، اکنون حضور چهره های هنری 
و خریدشــان در این حراج و نیز ظهور خریداران 
متولد دهه شــصت و حتــی هفتــاد معناهای 
افزون تری به آن بخشــیده است: اهمیت بخشی 
به برندســازی هنر ایران دســت کم در منطقه و 
ارتقای جایگاه هنر کشــورمان بــا هدف توجه 
به هویت ملــی از رویکردهای نوینی اســت که 
رکوردهای تازه برای هنر ایران می ســازد؛ عصر 
جمعــه در هتــل پارســیان آزادی، در جریان 
هفتمین حراج تهران که حســین پاکدل آن را 
چکش مــی زد، خانمی که کارت خرید شــماره 
77 را به دست داشت، می گفت شرکت کوچکی 
دارم، می دانم نمی توانــم کارهای گران بخرم اما 
حاضرم در این اتفاق مشارکت کنم بلکه رنکینگ 
بازار هنر ایران بالاتر رود. او تأکید داشــت امروز 
مــوزه قطر از مــوزه هنرهای معاصــر ما غنی تر 
شده و لوور در ابوظبی شــعبه تأسیس می کند. 
اگر فرد فرد ما برای رونق هنر ایران کاری نکنیم 
شاید دهه بعد قطب هنری منطقه نباشیم. حراج 
تهران راهی است که هنر در جا زده ما را از انفعال 
بــه در آورده و آوازه بین المللی اش و مقالاتی که 
نشــریات معتبر اروپایی درباره اش می نویسند، 
باعث شده خیلی ها برای اعتلای هنر ایران در آن 

مشارکت کنند. 
افزایش قیمــت آثار به خصوص عادی شــدن 
ارقام میلیاردی آثار چهره هایی مانند ســپهری، 
تناولی، ویشکایی... برخی را ناباور کرده و با چشم 
تردید به آن می نگرند. شماری هم در رسانه های 

مجازی در پی القای حباب در 
قیمت ها و فروش های ظاهری 
به افکار عمومی هســتند اما 
چهره شناخته شــده ای مانند 
لیلــی گلســتان آب پاکی را 
روی دســت همــه ریخته و 
می گوید: »مــن به عنوان یک 
گالری دار که حداقل سی سال 
است با نقاشی سر وکار دارم، 
فکــر می کنم نه تنهــا قیمت 
این آثار گران نیســت، بلکه 
قیمــت پایه این آثــار همین 
اســت. در حقیقت قیمتی که 
به عنوان قیمت پایه برای این 
آثار انتخاب شده براساس یک 

سنجش درست صورت گرفته است. ممکن است 
این قیمت ها برای آدم هایی کــه آن چنان با این 
هنرمندان آشــنایی ندارند گران به نظر برسد و 
نجومی به چشم بیاید اما می گویم کسانی که این 
آثار را خریداری کرده اند مطمئن باشــند که این 

آثار را گران نخریده اند.«

هفتمین حــراج تهران ماننــد دوره های قبل 
هیجان نداشــت و آثــار با قیمت هایــی نزدیک 
به قیمت کارشناســی شــده فروخته شــد. در 
ابتدای مراســم بســیاری با انتقاد از این موضوع 
به شــوخی مطرح می کردند که دوستان امسال 
پول های شــان را کجــا خرج کرده انــد که مثل 
ســال های گذشته پشت  ســر هم تابلوهای شان 
را بــالا نمی برنــد و رقم ها را 
جابه جــا نمی کنند؟ دلیل این 
اتفــاق اما واضح بود،  امســال 
قیمت های کارشناســی بسیار 
نزدیک تر بــه قیمت واقعی اثر 
بود. این که بسیاری از آثار این 
دوره با قیمتی بســیار نزدیک 
به قیمت کارشناســی شــده 
فروخته شد، اگرچه از هیجان 
هنــگام برگزاری مراســم کم 
می کرد اما نشــان دهنده این 
بود کــه تیم کارشناســی که 
قیمت آثــار را تعییــن کرده 
نســبت به قبــل حرفه ای تر 
شــده و به شــرایط حرفه ای 
برگــزاری حراج مأنوس تر. شــاید بتــوان گفت 
حراج تهران نســبت به دوره هــای قبل خود هم 
صاحب منطق درســت تری شــده و بسیاری از 
آثــار در فاصله بیــن کمینه و بیشــینه چکش 
خورد. حراج هفتم بیست وشــش میلیارد و صد و 
ســیزده میلیون تومان فروخت. رقمی که اگرچه 

اندک اما باز هم رکورد  ســال گذشته را شکست. 
در اولین ســالگرد کوچ عباس کیارستمی،  حراج 
با تابلویی بدون عنوان از مجموعه ســفیدبرفی 
عباس کیارســتمی چکش خــورد، تابلویی که 
220 میلیون تومان فروخته شد. سهراب سپهری 
همچنــان گران تریــن هنرمند حراج بــود و باز 
هم رکورد خودش را شکســت و رکورددار ماند. 
تابلوی سهراب سپهری سه میلیارد و صد میلیون 
تومان فروخته شد. بعد از سهراب سپهری، پرویز 
تناولــی گران تریــن هنرمند حــراج هفتم بود. 
اثری با عنوان شــاعر و قفس دو میلیارد و پانصد 
هزارتومان فروخته شــد. نکته مهم دیگر در این 
دوره حراج ورود متقاضیانی از موزه ها برای خرید 
آثار بود. اتفاقی که در تمام دنیا مرســوم است و 
موزه ها در حراجی ها حضــور می یابند و آثاری را 
برای موزه شــان خریداری می کنند. امسال یک 
اثر برای موزه ملک خریداری شد و دو اثر توسط 
مدیر هنری وزارت فرهنگ و ارشاد برای گنجینه 
موزه هنرهای معاصر. علــی مرادخانی دو اثر از 
محمد غفاری )کمال الملک( و بهجت صدر برای 
گنجینه موزه هنرهــای معاصر تهران خریداری 

کرد.
نقاشی ۱۳۵ ســاله ای از محمد غفاری ملقب 
به کمال الملــک با عنــوان »اردوگاه همایونی« 
یک میلیارد و ۱۵0 میلیون تومان و نقاشــی سیاه 
و سفیدی از بهجت صدر که در  سال ۱۳۵0 خلق 
شــده 2۶0 میلیون تومان در حــراج روز جمعه 
چکش خورد که حالا این آثار متعلق به گنجینه 

موزه هنرهای معاصر تهران هستند.
مرادخانــی درباره دلایــل خرید ایــن دو اثر 
گفت: دیدیم حیف اســت کار کمال الملک و این 
کار خاص او را که بســیار یونیک است در اختیار 
نداشته باشــیم و یک کار ملی در گنجینه موزه 
نباشــد. این اثر را کمال الملک قبل از ســفرش 
به فرنــگ کار کرده اســت و بــرای همین همه 
ویژگی های شــرقی را در این کار می بینید. ما از 
بهجت صدر کار داریم اما ایــن کار او هم قیمت 
مناســبی داشت و هم نســبت به کارهایی که از 

ایشان در گنجینه هست، متفاوت است.
مرادخانی در پاســخ به این که رویه خرید آثار 
را در ادامه هم پــی خواهند گرفت، گفت: من در 
وهله اول بــا این نیت این جا آمــدم که بگویم ما 
از این فعالیت ها حمایت می کنیم و اما در پاســخ 
شــما باید بگویم ما از بزرگان هنر آثار خوبی در 
اختیار داریم و تصمیم داریــم وارد فضای خرید 
آثار جوانان هم بشــویم. در گنجینــه فقط آثار 
جوانان نام آور حوزه تجســمی را خواهیم داشت 
که بنا داریم بودجه ای بــرای این امر اختصاص 

دهیم.
از این گذشــته با وجود این کــه اعلام هویت 
خریداران رســم هیچ حراجی در دنیا نیســت، 
حراج تهران با هدف اطمینان بخشــی به جامعه 
و لابد کسب رضایت خریداران نام شماری از آنها 
را در هر دوره افشا کرده است، شاید به این دلیل 
که عده ای معتقدند حالا دیگــر روزگار بی نام و 

بی نانی هنر ایران به سر آمده است!

»شهروند« از هفتمین حراج تهران  گزارش می دهد

شب میلیاردرهای هنری
 علی مرادخانی، معاون هنری وزیر ارشاد دو اثر از کمال الملک و بهجت صدر را برای گنجینه موزه هنرهای معاصر تهران خریداری کرد

وزیر ارشاد مطرح کرد: 

نیاز جامعه ما به موسیقی قطعی است

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با بیان این که تأکید ما 
توسعه موسیقیِ منطبق با نیازهای جامعه است، 
تأکید کرد: جهت گیری موسیقی در ایران سمت و 
سوی درســتی دارد اما در جاهایی هم اشکالاتی 
وجــود دارد کــه بایــد رفع شــوند. ســیدرضا 
صالحی امیری وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی، این 
سخن را پیش از ظهر شنبه ۱7 تیرماه در حاشیه 
آیین رونمایی از سامانه انتشار و دسترسی آزاد به 
اطلاعات و در پاسخ به یکی از خبرنگاران که معتقد 
بود کنسرت های موسیقی کماکان با حواشی زیادی 
برگزار می شوند و خواستار توضیحات وزیر ارشاد در 
این زمینه بود، بیان کرد. او گفت: اصلِ این که جامعه 
ما به موســیقی نیاز دارد، قطعی است. موسیقی 
مقامی، موسیقی نواحی، موسیقی سنتی و غیره، 
همه از گونه های پذیرفته موسیقی هستند. وزیر 
فرهنگ و ارشاد اســلامی  افزود: آنچه ما در حوزه 
موســیقی بر آن تأکید داریم، توســعه موسیقی 
منطبق با نیازهای جامعه و حذف حواشــی از آن 
است. جهت گیری موسیقی در ایران، جهت گیری 
درستی اســت اما در جاهایی هم اشکالاتی وجود 

دارد که باید رفع شوند.

  طنین تیشه فرهاد 
در »کارلووی  واری« 

نمایش فیلــم چندملیتــی امیر نــادری با نام 
»کوه« که پیشتر در جشــنواره های معتبر دیگری 
هم حاضر بوده اســت، از روز نخســت تا روز پایانی 
پنجاه ودومین جشنواره فیلم کارلووی واری، چهار 
نمایش عمومی و یک نمایش ویــژه خبرنگاران را 
پشت سر گذاشت. موضوع اصلی فیلم درواقع حول 
محور نفرین و مبارزه با فقر و جدال با ایمان اســت. 
قصه فیلم به زمانی برمی گردد که تنها دادگاه های 
تفتیش عقاید، انسان ها را رافضی و آنان را از هستی 
ســاقط نمی کردند؛ بلکه این دادگاه هــا در ذهن و 
زبان آحاد جامعه جاری بود. شخصیت اصلی فیلم 
درواقع پایداری و خشــمی اســت که به شــورش 
می انجامد و عملا علیه خدای خود هم خشــمگین 
می شود و می آشــوبد. به گزارش ایســنا؛ داستان 
تمثیل گرا و استعاری امیر نادری در فیلم کوه، بستری 
برای به چالش کشــیدن انســان و خودآزاری ها و 
محکومیت های اوست. نادری در این فیلم به شکلی 
افراطی در قضاوت و نیز استعاره گرایی، انسان ها را در 
موقعیت تلخ، تاریک و عــاری از امید قرار می دهد تا 
برآشوبند و بن بست را بشکافند. از نظر او تنها چیزی 
که دنیا را دارای ارزش زیستن می کند، عشق است. 
شخصیت اصلی فیلم عاشق همســرش است و به 
خانواده کوچک مصیبت زده اش هم عشق می ورزد. 
دســت آخر همین تأثیر عشــق اســت که موجب 
می شود، ضربه های پتک پیاپی »آگوستینو« بر کوه، به 
ریزش آن بینجامد. این فیلم بدون حضور کارگردان 

در جشنواره فیلم کارلووی واری به نمایش درآمد.

دریچه اتفاق

امین فرج پور – شهروند| از همان ابتدای 
راه اندازی گروه هنر و تجربه در ســینمای ایران 
رقابتی پنهان میان این گروه با بدنه سینمای ایران 
آغاز شد. چنین به نظر می رسید که بدنه سینمای 
ایران این گروه را رقیبی بالقــوه می دید و حس 
می کرد با محکم شــدن پای فیلمسازان جوان، 
ممکن اســت حضور عده ای از آنها در سطح اول 
سینمای ایران با مشکل مواجه شود. در حقیقت 
جز این نمی شــد دلیل دیگری برای مخالفت با 
سینمای هنر و تجربه برشــمرد. هنر و تجربه نه 
سالن های زیادی را از سینمای ایران کاسته بود 
و نه این که گردش مالی بالایی داشت و در نتیجه 

چیزی نمی ماند جز هراس از زیاد شدن دست ها.
هنر و تجربه نیز در این میان البته اشتباهاتی 
داشت. از نادیده گرفتن و دچار مرور زمان کردن 
شماری از فیلم ها به نفع فیلم های رفقا، تا اکران 
فیلم هایی چون لانتوری و فروشنده که می گفتند 
اکران اینها برای افزودن بــه آمار فروش به انجام 
رســیده و بنابراین وقتی در ۱9 فروردین امسال 

شورای صنفی نمایش اعلام کرد اکران فیلم های 
دارای ســرگروه و اکران آزاد در گروه هنر و 

تجربه ممنوع است، جز شخص مدیر 
گروه، در بین فیلمسازان مخالفت 
چندانی با این قضیه صورت نگرفت 
و این امیرحسین علم الهدی بود که 
در نامه ای که مهمترین جمله اش 

این بود: تجربه موفقی را خراب نکنید؛ 
خرابه ها را آباد کنید؛ واکنش نشان داد.

اما بعد از ممنوعیت اکران فیلم های ســرگروه 
در گروه هنر و تجربه، ســینما فرهنگ نیز از این 
گروه گرفته شد، نامه ای به مدیر موزه سینما برای 
حذف سانس های هنر و تجربه ارسال شد و... که 
علم الهدی واکنش تندی نشــان داد و گفت در 
صورت عملی شدن تهدیدها، تمام فعالیت های 
این گروه متوقف خواهد شــد. مدیر گروه هنر و 

تجربه شــورای صنفی نمایش را متهم کرده که 
بیش از یک سال است با دلایل واهی درحال 
چوب لای چرخ گذاشــتن مهمترین 
دســتاورد دولت یازدهم در حوزه 
فرهنگ و هنر است! اما مهمترین 
بخش، جمــلات پایانــی بود که 
در آن از متوقــف کردن احتمالی 
هنر و تجربه تا ورود رئیس ســازمان 
سینمایی به این موضوع خبر داده بود؛ 
موضوعی که واکنش تند رئیس شورای صنفی 
نمایش را در پی داشــت: اگر آقــای علم الهدی 
جــرأت ندارند، ما آمار فروش شــان را منتشــر 

می کنیم!
همایون اســعدیان، رئیس شــورای صنفی 
نمایش در واکنش به نامه علم  الهدی اما، مدعی 
شد دیگر چیزی به اسم گروه هنر و تجربه وجود 

ندارد و مدت هاســت این گروه به محفل تبدیل 
شــده، وگرنه به راحتی درباره توقف آن صحبت 
نمی شد. او با اشاره به این که شورای صنفی نمایش 
مخالفتی با ذات هنر و تجربه ندارد، ادامه می دهد: 
خیلی متأسفم که باید بگویم چیزی به نام گروه 
هنر و تجربه دیگر وجود ندارد و مدت هاســت به 
یک محفل با تمام خصوصیات محفلی آن تبدیل 
شــده اســت که اگر محفل نبود ایشان هر وقت 
تمایل داشتند، تهدید به متوقف کردن فیلم های 
این گــروه نمی کردنــد. ظاهرا آن جــا به ملک 
شخصی شان تبدیل شده است. اسعدیان با بیان 
این که دعوا بر سر گروه هنر و تجربه نیست، ادامه 
می دهد: رئیس سابق سازمان سینمایی بدون هیچ 
پژوهش و کارشناسی، سینما فرهنگ را در اختیار 
این گروه قرار داده اســت. اگــر آقای علم الهدی 
جرأت ندارند آمار فروش و مخاطبانشان را در این 
سالن  اعلام کنند، هر وقت ضروری باشد قطعا ما 

آن را اعلام می کنیم.
و به نظر می رسد این بازی هنوز ادامه دارد...

دعوای ادامه دار بدنه سینما با گروه هنر و تجربه
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گلایه استون از تبعیض دستمزدها
بازیگر مطرح ایــن روزهای هالیوود 
صادقانه تأیید کرد کــه همکاران مرد 
دستمزد بیشــتری در  هالیوود دریافت 
 می کنند، امــا اســتون در مصاحبه با 
»آوت مگزین« تصدیق کرد؛ حتی برخی 
از بازیگران مرد  هالیوود مقابل نابرابری 
دستمزدها ایستادگی می کنند تا برابری 

رعایت شود. 
اســتون که اخیرا به فیلــم »نبرد 
جنسیت ها« پیوسته اســت، گفت: در 
حرفه من لازم اســت که همکاران مرد 
من از دستمزدشــان کم کنند تا شاید 
من هم بتوانم برابر با آنها حقوق دریافت 
کنم و برخی از آنهــا این کار را می کنند، 
چون فکر می کنند ایــن کار منصفانه و 
درست است. هستند همکاران مردی که 
دستمزدی بیشتر از من دریافت می کنند، 
اما معتقدند؛ این حقوق باید برابر باشد 
و از حقوق خودشــان کم می کنند و این 
می تواند در آینده هم نگاه من و هم آینده 

مرا تغییر دهد.
بازیگر »لالالند« گفــت: بازیگران زن 
در بهترین موقعیــت در برابر هر دلاری 
که بازیگــران مرد دریافــت می کنند، 
۸۰سنت دستمزد می گیرند. اوایل امسال 
ناتالی پورتمن به مسأله تفاوت دستمزد 
اعتراض کرده و گفته بود؛ تنها یک سوم 
هم بازی اش اشــتون کوچــر در فیلم 
»بی تعهد« ساخته ایوان ریتمن دریافت 
کرده است. در  سال ۲۰۱۵ نیز هک شدن 
اسناد ســونی فاش کرد، جنیفر لارنس 
خیلی کمتر از هم بازی هایش کریستین 
بیل و بردلی کوپر در فیلم »کلاهبرداری 

آمریکایی« دستمزد گرفته است.

 تکمیل پروسه درمانی 
مجید انتظامی در بیمارستانی دیگر

مجید انتظامی که چنــد روز قبل به 
دلیل خونریزی دســتگاه گوارشی در 
بیمارستان بستری شــده بود، از ادامه 
روند درمانی خود در یک بیمارســتان 

دیگر خبر داد.
این آهنگساز و رهبر ارکستر درباره 
وضع جسمی اش توضیح داد: به  هر حال 
در سن و سال من گاهي چنین گرفتاری ها 
و بیماری هایی به وجود می آید و اتفاق 
خیلی غیرطبیعی محسوب نمی شود؛ 
البته هنوز تشخیص نهایی داده نشده 
که مشکل چه بوده و پزشکان در حال 

بررسی هستند.
این آهنگساز در ادامه افزود: ان شاءالله 
طی هفته اخیر مشخص می شود مشکل 
اصلی چه بود که باعث خونریزی دستگاه 

گوارشی شده است.
موجود  محدودیت هــای  درباره  او 
در بیمارســتان محل بستری شدنش 
هم توضیح داد: ظاهرا دســتگاهی که 
برای تشخیص بیماری ام لازم است در 
بیمارســتانی که در آن بستری بودم، 
وجود نداشــت به همین دلیل باید به 
بیمارستان دیگری که چنین دستگاهی 
دارد بروم تا پروسه درمانی ام طی شود. 
امیدوارم که مشکل جدی وجود نداشته 

باشد.
مجید انتظامی فرزند عزت الله انتظامی 
متولد ۱3۲6 است و تاکنون موفق شده 
چهار سیمرغ بلورین از جشنواره فیلم 
فجر برای ســاخت موسیقی فیلم های 
بای ســیکل ران، روز واقعــه، آژانس 
شیشــه ای و دیوانه ای از قفس پرید 

دریافت کند.

  

کاتکات

  »ماریو بارگاس یوسا«، نویسنده پرویی برنده نوبل ادبیات بعد از یک دهه سکوت، در گفت وگو 
با روزنامه »ال پایس«از خاطراتش با »گابریل گارسیا مارکز«، نویسنده فقید کلمبیایی سخن گفت.

  محمد حسین مهدویان کارگردان جوان فیلم ماجرای نیمروز 
به همراه خانواده به تماشای ماه پیشونی نشست.

  تولید مجموعه تلویزیونی »از یادها رفته « با حضور مدیر شبکه پنج سیما 
بازیگران و عوامل تولید این سریال آغاز شد.
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لیلی گلستان: 
من به عنوان یک گالری دار 

که حداقل سی سال است 
با نقاشی سر وکار دارم، 

فکر می کنم نه تنها قیمت 
این آثار گران نیست، بلکه 
قیمت پایه این آثار همین 

است. در حقیقت قیمتی که 
به عنوان قیمت پایه برای این 

آثار انتخاب شده براساس 
یک سنجش درست صورت 

گرفته است


